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Д овкілля понад усе» (Um - 
 w elt tiber alles) — са

ме так  коротко підсумував би 
я результати  візиту до У краї
ни міністра довкілля, охорони

природи, будівництва та без
пеки ядерних реакторів Ф еде
ративної Республіки Н імеччи
на Барбари  Хендрікс.

Роботи зі спорудж ення ков
пака над зруйнованою части
ною Чорнобильської атомної 
мають заверш и ти ся в листо

паді 2017 року. А почалися во
ни ще у 2010-му. Тоді р еал іза 
цію ідеї оцінювали у 300 м іль
йонів евро. Але виникло чим а
ло несподіваних труднощ ів, які 
зробили проект у п ’ятеро до
рожчим, тобто тепер ця сума 
становить м айж е півтора м і

льярда евро. У його вартість 
увійш ла і ціна обладнання, яке 
працю ватиме під «Аркою» над 
дезактивацією  реш ток четвер 
того енергоблока ЧАЕС.

Донори вклали в будівни
цтво «Арки» й додатків до неї 
силу-силенну грошей. Б ар -

'б ар а  Х ендрікс п ри їж дж ала в 
У країну зокрема й для  того, 
щоб на власні очі п о б ачи ти ,ку 
ди витратили  німецькі єври- 
ки. Не знаю, як саме оці
нила ситуацію  пані мі
ністр, але грошей вирі
ш ила дати  ще.



(Закінчення.
Початок на стор. 1)

«Сподіваюся, що під час 
Донорської конференції у 
квітні ми розв’яжемо 
цю проблему (добудова 
«Арки». — Авт.), і роботи 
успішно продовжаться. Ні
мецька сторона спрямовує 
на цей спільний, з точки 
зору фінансування, міжна
родний проект 200 мільйо
нів євро», — заявила вона 
на брифінгу в Кабінеті Мі
ністрів України. На ж аль, 
через складність пере
кладу не вдалося зрозу
міти, скільки з цієї суми 
Німеччина вж е надала, а 
скільки саме ще планує до
класти. Але порядок цифр 
усе одно вражає.

Німецький екоміністр 
озвучила ще одну чима
леньку суму — 105 мільйо
нів євро. З а  її словами, 
саме така за обсягом утво
рилася прогалина в бюд
ж еті на побудову проміж
ного сховища відпрацьова
ного ядерного палива. Хоч, 
власне, безпосередньо в 
будівництві пані Хендрікс 
«побачила прогрес».

Німеччина
відмовляється
від АЕС

Про всі ці чималі цифри 
варто пам’ятати ідеологам 
розвитку енергетики Ук
раїни саме через розбу
дову нових ядерних реак
торів. Атомники нині ак
тивно лобіюють вибір і за 
твердж ення майданчиків 
під нові атомні блоки, по
при те що ми досі не отя
милися від чорнобильської 
трагедії і брак в Україні 
необхідної кількості вод
них ресурсів (АЕС як  не в 
себе «жере» воду — вона 
потрібна їй для охолод
ження). Натомість успішні 
економічно й енергетично 
німці ставку роблять на 
енергоефективність. На 
прохання ж урналістів оці
нити вибір України (АЕС 
— як ф ундамент націо
нальної енергетичної 
стратегії) Барбара Х ен
дрікс відповіла, що не пла
нує настільки глибоко вни
кати в цю українську про
блему. Проте зауваж ила, 
що у Німеччині вж е з 
2022 року не працюватиме 
жодна АЕС. А з 2050-го 
всю енергію її країна отри
муватиме за допомогою

відновлювальних дж ерел 
енергії.

Що буде із зоною 
відчуження 
завтра?

Український уряд з а 
мість прохача грошей «на 
Чорнобиль» давно хоче 
стати власником пакета ці
кавих пропозицій. «Є чітка 
позиція і наміри продов
ж ити роботу з відновлення 
регіону (зони відчуження й 
околиць. — Авт.) і зробити

його інвестиційно приваб
ливим, а також  запустити 
науково-дослідні проекти. 
У зв ’я зку  з цим 25 квітня 
2016 року заплановано 
Донорську конференцію  
спільно з урядом  Німеч
чини, де ми готові запро
понувати нову м ар
ш рутну мапу відновлення 
територій», — зауваж и в 
на брифінгу віце-прем’єр- 
міністр — міністр регіо
нального розвитку, будів
ництва і ж и тлово-ком у
нального господарства 
Геннадій Зубко. Н а
скільки мені вдалося зро
зуміти, високопосадовець 
мав на увазі наявність у 
зоні електромереж , якими 
можна передавати, на
приклад, енергію, вироб
лену сонячними електрос
танціями. Угоду про на
міри розмістити такі стан
ції укладав свого часу з 
потенційними інвесто
рами ще екоміністр Олег 
Проскуряков.

Щодо слів пана Зубка 
про «скорочення зони», то, 
сподіваюся, це була об
мовка. Адже свого часу ін
ший віце-прем ’єр, пан Во- 
щ евський, в ін терв’ю на
шому виданню («УК» від 
18 серпня 2015) заявляв: 
«...ніякого зменш ення те
риторії зони нині не пла
нують. Просто буде про
ведено чітке розм еж у
вання виробничих і запо
відних (йшлося про май
бутній Чорнобильський

біосферний заповідник. — 
Авт.) територій».

Ця Європа така 
маленька

До речі, підтримка ство
рення в м еж ах програми 
Ю НЕСКО «Людина і біо
сф ера» транскордонного 
україн сько-б ілоруського  
біосферного р езер вату  з 
врахуванням  проектова
ного Чорнобильського біо
сферного заповідника 
теж  була серед питань,

як і обговорювали під час 
візиту.

Суми на цю підтримку ні 
німецька, ні наша сторона 
не озвучили, та й сам про
ект указу  про створення 
«Чорнобильського», за 
моєю інформацією, Мін
природи чомусь відкли
кало з Адміністрації П ре
зидента. Тому кращ е пого
воримо про реалізацію  ін
шого німецько-україн
ського проекту — «Під
тримка природно-заповід
них територій в Україні». 
«УК» уж е писав про цей 
намір уряду Німеччини на
дати 14 мільйонів євро «на 
заповідники» («Чи захис
тить грант від рейдерів», 
22 травня 2015 р.). Місяць 
тому Верховна Рада на
решті ратифікувала угоду 
про співпрацю за цим про
ектом. Визначено консуль
тантів (фактично — менед
жерів) проекту. Ними 
стали європейський кон
салтинг і дві українські ор
ганізації — Українське то
вариство охорони птахів і 
К а р п а т с ь к о -Д у н а й с ь к а  
програма Всесвітнього 
фонду природи. Бенеф і- 
ціар (отримувач користі) 
проекту — Мінприроди 
України.

Справа наче рухається, 
але особисто мені, наприк
лад, досі не зрозуміло, як 
усі причетні до виконання 
цього проекту планую ть 
забезпечити прозорість 
його роботи та підзвітність

у витрачанні коштів. Тому 
я  спробував з ’ясувати 
принаймні щось у пред
ставника донора — пані 
Хендрікс, запитавш и, як 
Німеччина планує контро
лювати витрачання нада
них нею коштів. Адже в іс
торії У країни вж е були 
приклади, коли донорам 
доводилося зупиняти ба
гатомільйонні проекти 
саме через, скажімо, неці
льове використання кош 
тів. Свого часу, приміром, 
зупинили десятимільйон- 
ний (у доларах) проект 
«Створення Азово-Чорно- 
морського біокоридору», 
який ф інансував Глобаль
ний екологічний фонд.

Німецький екоміністр 
відповіла, що її країна ф і
нансує багато аналогічних 
проектів в Україні, і вона 
особисто не в змозі контро
лювати кожен із них. Цим, 
на її думку, мають займ а
тися українські парламен
тарії й громадянське сус
пільство. Сподіватиме
мося, що виконавці запо
відного проекту сприй
муть ці слова пані міністра 
як  рекомендацію й ство
рять, скажімо, наглядову 
раду проекту за участі на
родних депутатів, пред
ставників неурядових ор
ганізацій і ЗМІ. Натомість 
інформацію про всі деталі 
щодо проекту не дове
деться витягувати з Мін
природи обценьками, як  
раніше.

Цікаво також  було б на
реш ті почути про інший 
проект, згаданий у коро
тенькому прес-релізі Мін
природи за підсумками 
зустрічі з німцями, — «За
ходи з адаптації до змін 
клімату, спрямовані на з а 
безпечення збереж ення 
біорізноманіття та соці
ально-економічної ста
більності місцевого насе
лення природоохоронних 
територій України».

Багато хто, мабуть, з а 
дається питанням: а на
віщо німцям допомагати 
нашим заповідникам? Бо 
вони — екологічно гра
мотні. Розуміють, що Єв
ропа зокрема й наша пла
нета загалом — насправді 
дуж е маленькі. І що від 
стану збереженості нашої 
природи залеж ить і еколо
гічне благополуччя не 
лиш е Німеччини і Європи, 
а й усієї Землі.

У Німеччині вже з 2022 року 
не працюватиме жодна АЕС. А з 2050-го 
всю енергію країна отримуватиме 
за допомогою відновлюваних 
джерел енергії.


